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Arriba Tots Sants i, de la seva mà,
pàgines i pàgines de reportatges
i denúncies referents als alts
preus de les funeràries, mono-
polis i altres. El preu a pagar per
morir-te és elevat, i no només
perquè perds la vida, sinó perquè
els que queden en aquest món
han de gratar-se la butxaca per
donar-te una sepultura digna.
Això no és pas un problema nou,
i va ser precisament aquesta re-
alitat la que va portar fa prop de
30 anys un grup de veïns de la co-
marca a preguntar-se si no era
possible una altra manera d’a-
frontar els costos d’un enterra-
ment. I de fer-ho, a més, de ma-
nera col·lectiva, en comunitat. 

Amb aquest esperit de solida-
ritat va néixer Sinera, un 5 d’oc-
tubre del 1994. “Solidaritat”, de fet,
és una paraula que repeteix con-
tínuament el seu actual president
i tresorer de l’Associació de Veïns
de les Planes, Antonio Gámez,
durant una trobada amb Línia
Tres. Aquesta mutualitat veïnal
ofereix un servei integral de sepelis
assequibles amb quotes mensuals
estables –una mica menys de 8
euros–que paguen els seus milers
de membres, el 70% dels quals són
veïns del Baix Llobregat. Per for-
mar-ne part, però, cal estar afiliat
a alguna de les 135 associacions de
veïns que formen part de la ini-
ciativa, principalment de la co-
marca i l’àrea metropolitana, tot i
que també n’hi ha de Lleida i
Tarragona. “Sinera es va crear
per potenciar les associacions ve-
ïnals”, reconeix Gámez. 

De fet, entre els socis funda-
dors i protectors hi ha la Confe-
deració d’Associacions Veïnals de
Catalunya (CONFAVC) i les fe-
deracions del Baix Llobregat,

Barcelona i l’Hospitalet. Actual-
ment, a la junta directiva de Si-
nera hi ha els presidents de les fe-
deracions del Baix, Julián Car-
rasco; de Catalunya, Jordi Giró,
i de l’Hospitalet, Manuel Piñar. 

Tot plegat va néixer l’any
1990, quan una representació
de veïns de les Planes de Sant
Joan Despí, i de Gavarra, el Pe-
dró i Sant Ildefons, de Corne-
llà –el nucli dur de Sinera– van
visitar les Escodines de Maner-
sa, on hi havia una vocalia d’en-
terraments per pagar de mane-
ra comunitària els enterraments
dels afiliats. Ho van fer, tal com
recorda Gámez, esperonats per
les queixes de veïns pel que feia
a les “contínues” pujades de les
quotes de les asseguradores. “A
mesura que et fas gran, doblen
les contribucions”, denuncia. 

“SOLIDARITAT ENTRE VEÏNS”
Amb la idea de crear una alter-
nativa a les companyies de tota

la vida, amb un esperit més
humà i comunitari, de “solida-
ritat entre les persones”, afegeix
Gámez, va néixer Sinera. I així va
quedar demostrat amb el primer
enterrament del que se’n va fer
càrrec l’empresa. Era una per-
sona sense sostre de Cornellà
que, gràcies a la pressió veïnal,
va poder tenir un sepeli digne. El

boca-orella va fer la resta i, a par-
tir del segon enterrament, Si-
nera –que agafa el seu nom del
famós llibre de poemes d’Es-
priu– va enlairar-se. Amb els
anys, centenars de famílies van
passar a pagar “els morts”, com
s’anomenava abans a les asse-

gurances funeràries, a Sinera.
“No posem capital, posem els
serveis i ens ocupem dels tràmits
amb la funerària  i de l’organit-
zació de la cerimònia fúnebre
sense que la família hagi de pa-
gar res, més enllà de les quotes”,
remarca Gámez. 

LA PANDÈMIA: MOMENTS DURS
La prova de foc d’aquest esperit
de solidaritat militant va tenir lloc
durant la pandèmia. “Van ser
moments molt durs”, rememora
el líder veïnal. Malgrat haver
hagut de fer front a un miler de
sepelis ocasionats per la covid, Si-
nera no va modificar quotes ni va
fer derrames, com sí que van fer
algunes companyies. 

Treure a col·lació la pandè-
mia serveix a Gámez per parlar
del negoci “desregulat” de les fu-
neràries i de “l’especulació
atroç” que hi ha. Sense anar més
lluny, el ministeri de Consum va
haver de tocar el crostó a les fu-

neràries en ple confinament,
ja que estaven cobrant els ma-
teixos preus sense donar tot el
servei, donada la situació epi-
demiològica. La patronal de les
funeràries va defensar-se dient
que, si bé no podien proporcio-
nar aquests serveis, n’estaven
donant d’altres que normal-
ment no es realitzaven. 

Ara per ara, la meta de Sine-
ra és donar-se a conèixer i créi-
xer a Catalunya. Gámez lamen-
ta en diverses ocasions que, so-
vint, costa que les associacions
de veïns i les persones –sobretot
les més joves–hi entrin. “Els jo-
ves no volen pensar en la mort”,
assenyala el president, tot i con-
siderar Sinera com un “projec-
te de futur”, tant per a ells com
per al moviment veïnal, que es
revitalitza gràcies a l’entrada de
més afiliats. 

I així, paradoxalment, la mort
esdevé una font de vida per a un
associacionisme veïnal tocat.

Quan lamort fa xarxa veïnal
» Parlem amb Sinera, una mutualitat de veïns creada per pagar sepelis assequibles en comunitat
» Va néixer fa 30 anys al Baix Llobregat i té també l’objectiu de revitalitzar el moviment associatiu

El dia de Tots Sants tornarà a omplir els cementiris de la comarca. Foto: Arxiu

Sinera va haver de fer
front a més d’un miler
d’enterraments durant
la pandèmia de la covid

F. J. Rodríguez
CORNELLÀ
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La lupa

En la massificació del litoral, i fins i tot de les
platges, el turisme, primer, i els grans es-
deveniments, després, han estat factors de-
terminants. A casa nostra, l’exemple més pa-

radigmàtic d’això és Barcelona. Cada cop són més els
turistes i menys les veïnes les que omplen els carrers
dels barris de mar. I, de fet, es calcula que la meitat
dels cinc milions d’usuàries que freqüenten les plat-
ges cada any no són veïnes de la ciutat. Amb tot, no
sempre ha estat així.

Des de fa dècades, el litoral de Barcelona ha vis-
cut a mercè de les onades dels interessos econòmics
i especulatius que han governat la ciutat. La prime-
ra sacsejada va ser preolímpica, quan l’alcalde Pasqual
Maragall va impulsar una reforma urbanística que
transformaria el litoral barceloní per sempre. L’eslò-
gan durant anys va ser “obrir la ciutat al mar”. No obs-
tant això, la realitat és una mica menys prosaica. Si
la ciutat seria un aparador internacional durant les
olimpíades, era necessari fer del seu litoral i de les se-
ves platges un nou atractiu turístic. I no hi ha dubte
que es va aconseguir.

El 3 d’agost del 1987 s’inicià el procés d’enderro-
cament del barri d’Icària sota la consigna que entre
el mar i la ciutat no hi tenia cabuda la ciutat indus-
trial. El nou paradigma econòmic era el turisme i ca-
lia fer net, “endreçar” el litoral i expulsar la pobresa.

Avui, de tota aquella operació cosmètica i urbanísti-
ca en queden els més de nou quilòmetres de platges
encaixades entre la Ronda Litoral i els espigons. Però
també, com deia a l’inici, els milions de turistes que
les visiten cada any.

Tanmateix, el turisme, com una plaga de llagos-
tes, tot ho esgota. Anys i anys promovent un turisme
de sol i platja han acabat per massificar les platges i
el litoral, fet que, de retruc, ha forçat la pèrdua del seu
atractiu turístic i econòmic. Aquesta és la paradoxa

perversa de la indústria turística. En aquest context
de saturació, l’única manera de continuar girant la roda
és trobant nous nínxols de negoci com són els grans
i massius esdeveniments esportius i culturals que han
proliferat els darrers anys.

És per això que, aquest estiu, la Vuelta ciclista
va donar el tret de sortida a la platja del Somor-
rostro, o fa un temps que s’organitzen els concerts
de la Mercè a la platja del Bogatell i el Primavera So-

und al Parc del Fòrum. És una tendència genera-
litzada arreu del Mediterrani i especialment a casa
nostra. Cada cop són més els macroesdeveniments
que s’organitzen al litoral, i podem dir que el mo-
ment àlgid el viurem amb la Copa Amèrica de Vela
que es farà l’any vinent.

Són les platges i el litoral un espai adequat per fer
aquest tipus d’esdeveniments? Segurament, no. No
només pel gran volum de visitants que ocupen les plat-
ges desplaçant les veïnes –en el cas de la Copa Amè-
rica es calcula que seran centenars de milers–, sinó
per l’impacte sobre l’ecosistema marí en forma de re-
sidus i pressió antropogènica. Ben mirat, és una ob-
vietat que quaranta mil persones sobre la sorra en el
concert de la platja del Bogatell no és acceptable am-
bientalment.

Al cap i a la fi, hem oblidat que les platges són en-
torns naturals que proveeixen de serveis ambientals,
climàtics i socials bàsics per al nostre benestar. Fins
i tot les platges urbanes com les de Barcelona. I d’ai-
xò se’n parla més aviat poc. Perquè en un país en què
hem fet de la costa un desert de ciment, la cosifica-
ció ha impregnat la nostra mirada del litoral. Per això,
faríem bé d’enterrar aquest model de gestió caduc, po-
sar els llums llargs i dedicar tots els nostres esforços
per fer de les nostres platges entorns més resilients i
adaptats a la nova realitat climàtica.

Quaranta mil persones sobre 
la sorra en un concert a la platja 
no és acceptable ambientalment

per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

La cosificació de les platges
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Que Espanya es pro-
posi per cobrir els cos-

tos d’oficialitzar el català,
el basc i el gallec, en lloc de batallar per-
què sigui la UE qui pagui, com fa amb
la resta de 24 llengües, és enviar dos
missatges: 1) Que som parlants euro-
peus de segona. 2) Que un canvi de go-
vern podrà suposar retirar el pressupost.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

En qüestió de conflic-
tes (armats) jo opte per

compartir informació de
grans mitjans internacionals. No vol dir
que aquí no es faça bona feina, ni que
els de fora siguen impecables, però en
general els considere més fiables per
un factor bàsic que condiciona molt:
els recursos.

@17Mn

Després de canviar els
llençols, posar el nòrdic,

fer tres rentadores, es-
tendre-les, netejar mobles, el lavabo, la
mampara, la cuina, el forn, arreglar
les plantes, passar l’aspiradora, planxar,
fregar i fer-me el dinar, per fi comença
el meu diumenge. Que divertida la
vida adulta.

Em costa molt de con-
jugar que Repsol sigui

qui ven més pa de tota
Espanya (14 milions de barres i brioi-
xeria a l’any), a les benzineres, perquè
és a prop i pràctic i hi passes pel da-
vant passejant el gos, i alhora que di-
guem que “noi, com s’ha posat la
vida, de cara”.

@MAlbercocs@Sicrit_@juliaojedacaba
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Operatiu contra multireincidents i persones 
en situació irregular a Sant Ildefons1

2
Cervesa artesana i música en directe: 
tot a punt per al desè Jazz&Beer

Localitzen sana i estàlvia la Paula, 
la noia desapareguda a Cornellà

Una de les principals multinacionals químiques
del món obrirà un centre d’innovació a Cornellà

El + llegit líniacornellà.cat

3

4

5

Cornellà es prepara per acollir la trobada 
de fitness més gran del món

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Cornellà no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@perericart97: [Arran del debut històric
de Marc Guiu] Tenir una Masia amb
aquesta capacitat de produir talent és la
rehòstia i ens està salvant de moltes.

@agenciaacn: Jornada de 37,5 hores,
nova fiscalitat, dentista gratuït i permís
de cures de 20 setmanes, eixos de l'acord
PSOE-Sumar.

#AcordPSOESumar

@324cat: Foment proposa allargar la
pista de l’aeroport del Prat cap a la Ri-
carda i compensar-ho amb nous espais
naturals.

#AmpliarL’Aeroport #L’HeroiMarcGuiu

Safata d’entrada

La raó acostuma a estar
subjecta a una sèrie de fa-
llides que poden afectar la

manera de com es prenen deci-
sions. Passa al nostre cervell, pa-
tim una desviació coneguda com
a biaix de negativitat; l’explica-
ció és que parem més atenció a
les coses negatives. Un lloc can-
via completament depenent dels
nostres records, el nostre estat
d’ànim es pot alterar segons la
informació que ens arriba de
l’exterior.

Els fets són coses avorrides
i banals, inútils, sense una con-
tribució carregada de senti-
ments; a més, les dades s’inter-
preten quan venen acompa-
nyades d’imatges del passat i
molta, molta activitat incons-
cient. Això deia Gianni Vattimo
(se n’ha anat per no tornar un
gran pensador), que comentava
que una imatge pot significar al-
guna cosa en un context deter-
minat i pot ser diferent en un al-
tre moment, és a dir, que pot te-
nir més d’un significat. Ens de-
manava ser meticulosos per-
què no es creés confusió ni mal-
entesos. A la seva obra Ètica de
la interpretació defensava les
expressions obertes: que discu-
teixen, descriuen i conclouen en
sentit ampli, sense recórrer a
una autoritat que menyspreï
l’altre. Suggeria pràctiques fle-
xibles que accepten el principi
del diàleg allunyant-se de clas-
sificacions sectàries (al contra-
ri que la màxima que diu que
davant d’un axioma has de ca-
llar, romandre amb la boca
oberta, acceptar la superficiali-
tat de la veracitat absoluta).

‘Pensiero debole’
per Francesc Reina

Darrerament, assistim a
tendències que justifiquen
polítiques contràries a les ac-
tuals democràcies, que de-
fensen el comandament so-
cial per instal·lar prínceps
que reclamen la seva autori-
tat dominant sobre uns súb-
dits condicionats als seus in-
teressos. Quan l’Església de
l’edat mitjana i el Renaixe-
ment cremava els heretges,
ho feia en nom de la Veritat;
fins i tot les guerres recents es
fan per reivindicar els drets
d’un grup determinat, que
diu: “nosaltres sabem què és
bo per a la resta”, i comencen
a llençar bombes.

Observem als mitjans,
amb preocupació, certa crisi
de valors, violència lingüísti-
ca, discriminació en les con-
verses, manca d’educació, fa-
natisme rere falses aprecia-
cions... Però una opinió es
converteix en certesa quan
aconsegueix prou tolerància
sobre comportaments, acti-
tuds i conviccions sense obli-
gar ningú. Els grecs ja co-
mentaven que la democràcia
corria el risc de convertir-se en
demagògia quan es guanya
amb afalacs, el favor popular
sense una encertada reflexió.
No s’entreveu una ideologia
que aconsegueixi convèncer la
gent corrent que val la pena
empènyer les idees per posar-

les al servei d’un horitzó més
just (encara que Saramago,
per altres raons, va acabar
comentant que, si ho pogués
fer, suprimiria del diccionari
la paraula utopia). El proble-
ma s’ha fet estructural, la cul-
tura no corre només entre lli-
bres, diaris o a les escoles, els
missatges es mouen per la te-
levisió, i ara també per la xar-
xa d’influencers.

Fa poc que ens hem trobat
un grup de persones per res-
catar retalls de coneixement,
intentant practicar l’art de mi-
rar. Conversar, debatre, co-
municar-se són aquests in-
tents imprecisos, però neces-
saris, per trobar un marge
comú de consens al voltant de
les coses, però no a qualsevol
preu; les paraules poden aca-
bar esgotant-se, fins i tot em-
malaltir: cedir no vol dir el ma-
teix que consentir i encara
menys doblegar-se.

El pensament feble no és
una inseguretat en si mateix,
sinó una teoria sobre la in-
consistència moral dels ab-
solutismes. Vattimo va pro-
posar reduir les conforma-
cions fortes del poder, posar
remei sobre la destrucció de la
naturalesa; en definitiva, re-
córrer a la generositat del pa-
cifisme, on ensenyar i apren-
dre a pensar es presenta com
una proposta vàlida.

Els semàfors

La multinacional xinesa Wanhua
ha triat Cornellà per obrir

el seu centre d’innovació del sud
d’Europa. Així es va anunciar 

en una recent visita del conseller
d’Empresa, Roger Torrent, 
a la Xina. La planta s’ubicarà 
a la carretera de l’Hospitalet.

pàgina 10Wanhua

Els Castellers de Cornellà han
aconseguit la fita de carregar 
el desitjat 4 de 8. Aquest castell,
que es resistia als lilesdes del
2002, significa un pas endavant
per a la colla, que ara es posa
com a objectiu tornar-lo a

carregar i també descarregar-lo.
pàgina 16Castellers

El Forn Massana del Centre 
ha tornat a demostrar que 

és a l’elit de l’elaboració de pa a
Catalunya. Enguany, per quarta
vegada consecutiva, ha quedat
finalista al concurs del millor pa
de pagès del país, celebrat 

a finals de setembre a Tàrrega.
pàgina 18Forn Massana
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NLes millors
perles

José Manuel Pinto, segon porter del Barça de les sis copes, esva fer productor musical després de deixar el futbol. Ara, però,
sembla que ha trobat una nova manera de guanyar-se la vida:
fer balls saltant a corda. No és broma, busqueu-lo a Instagram.

Marxar sense pagar (fer un simpa, en castellà col·loquial)
requereix tenir barra, però també imaginació: un lituà

que viu a Alacant ha fingit infarts en vint restaurants
diferents per evitar pagar, segons el Corriere della Sera.

Un noi entra per error en una oficina, demana per una ETT, li
diuen que s’ha equivocat de portal, però el cap li pregunta

si busca feina i li acaba fent una entrevista. És la surrealista
història que ha explicat la usuària de Twitter gallega @leslieyyyy.

Un pilot fora de servei que viatjava dins de la cabina
d’un avió d’Alaska Airlines va intentar desactivar els

motors de la nau. Per sort, el capità i el primer oficial ho
van evitar. L’home va ser detingut quan va trepitjar terra.

LA FOTO@UNRWAes

Mirada pròpia

El discurs de l’odi en línia, en totes les seves
formes –per raons d’origen o ètnia, edatis-
me, discapacitat, llengua, religió o creences;
per sexe, identitat de gènere, orientació se-

xual o altres característiques o condicions personals–
, suposa una greu amenaça per a l’estabilitat i la de-
mocràcia dels territoris, amb evidents conseqüències
per al benestar i la salut física i mental de la població,
amb especial incidència en els i les adolescents, i so-
bretot les dones. Prevenir-lo i combatre’l és un rep-
te cada vegada més apressant per als governs nacio-
nals, autonòmics i locals, a causa de la manca de de-
núncia i d’eines per a la neutralització eficaces.

Actualment, 9 de cada 10 persones entre els 16 i
els 24 anys, segons dades generals i sense desagregar,
utilitzen les xarxes socials (segons dades de l’INE), cosa
que fa que en aquests espais s’estableixin els vincles
i les relacions quotidianes entre el jovent i, per tant,
ja constitueixen un nou escenari on perpetuar els rols
i estereotips sexistes que ja patim al món offline. Per
tant, la difusió de discursos d’odi i de la violència en
línia (sigui a través de ciberassetjament, amenaces di-
rectes o violència física, crims d’odi i violacions de pri-
vacitat) ja és un greu problema de primer ordre que
afecta especialment dones adolescents i joves, difi-
cultant-los sovint l’ús i el gaudi de les tecnologies di-
gitals en una època en la qual són clau per al desen-
volupament personal i professional.

Pel que fa als abusos i assetjaments sexuals a les
xarxes, en menys d’una dècada s’han multiplicat per
cinc a Espanya aquests delictes de contacte mitjan-
çant tecnologia amb menors de setze anys amb fina-
litats sexuals. I en concret, més d’un 25% de les do-
nes d’entre 16 i 25 anys a Espanya han rebut insi-
nuacions no apropiades a través de les xarxes, segons
dades de l’Observatorio Nacional de Tecnología y So-
ciedad. Les conseqüències per a la salut de les dones
i adolescents ja s’estan quantificant: el 54% de les do-
nes que han patit assetjament a través de les xarxes
socials han experimentat atacs de pànic, ansietat o es-
très, i el 42% de les nenes i joves han patit estrès emo-
cional, baixa autoestima i pèrdua de confiança.

A Santa Coloma de Gramenet, conscients que des
de les ciutats podem avançar, des de la proximitat i
la implicació del jovent, en la lluita eficaç contra els
discursos d’odi i les violències en línia, en totes les se-
ves dimensions, així com en les seves devastadores
conseqüències, els passats dies 14, 15 i 16 de setem-

bre hem organitzat a La Ciba les jornades interna-
cionals de presentació del projecte FAST LISA (‘Llui-
tant contra els discursos d’odi a través d’un enfoca-
ment legal, sociolingüístic i de les TIC’, en les seves
sigles en anglès), una important iniciativa de la qual
sentireu molt a parlar, impulsada per l’Ajuntament de
Santa Coloma de Gramenet i la Universitat Autòno-
ma de Barcelona (UAB), juntament amb altres ajun-
taments de ciutats d’Itàlia, Alemanya i Estònia, i fi-
nançada per la Unió Europea.

Sota el paraigua del FAST LISA, els municipis de
Santa Coloma, Ravenna i Dreieich, conjuntament amb
els experts del món acadèmic, estem treballant per dis-
senyar i posar en pràctica un protocol estàndard con-
solidat i transfronterer que girarà al voltant de l’ús mul-
tidisciplinari d’eines informàtiques, de coneixements
jurídics i de la participació activa dels i les joves, que
han estat i són els veritables protagonistes i el motor
del projecte i dels grans reptes comunitaris vers la llui-
ta contra el llenguatge d’odi.

Durant aquests dies de trobada a la ciutat de San-
ta Coloma, hem reunit una seixantena de participants,
entre els i les joves integrants del FAST LISA, d’en-
tre 18 i 30 anys, especialistes multidisciplinaris i re-
presentants governamentals i tècnics municipals de
convivència i mediació, per donar a conèixer i com-
partir coneixement, experiències i bones pràctiques
en l’àmbit de la identificació i la lluita contra la inci-
tació a l’odi en línia. L’objectiu final de les trobades
i, per tant, del FAST LISA, és capacitar els i les joves
participants, que hem denominat ‘ambaixadors i
ambaixadores locals’, per aplicar un pla d’acció co-
munitari a les ciutats amb l’objectiu de poder fer pre-
venció eficaç i efectiva de conflictes, episodis d’odi, dis-
criminació i intolerància amb eines innovadores.

Sabem que els discursos d’odi afecten els drets i
els valors fonamentals de les persones, el benestar i
la qualitat de vida, amb especial repercussió –a tra-
vés de les xarxes– en el desenvolupament, la seguretat
i el benestar del jovent. Per ajudar-los a protegir-se

cal fer-ho a través d’eines i aplicatius que formin part
del llenguatge i la comunicació habituals dels i les jo-
ves, del seu món i espai de comunicació. En aquest
sentit, en les primeres fases del FAST LISA, a través
del joc i d’eines basades en aplicacions com l”Edu-
cational Chat About Hate Online (ECHO)’, presentades
en les jornades a La Ciba, hem pogut analitzar aquest
fenomen i eines per a diversos escenaris i diferents for-
mes, com una primera fase d’identificació, cabdal per
conèixer i poder combatre aquest enemic permanent.

La següent fase del FAST LISA serà difondre i com-
partir l’aprenentatge de la formació rebuda per part
dels ambaixadors i ambaixadores amb estudiants de
Secundària (d’11 a 14 anys), estudiants de Batxillerat
(de 15 a 19 anys) i les ONG/OSC/associacions que tre-
ballen en l’àmbit de la inclusió social. Més concreta-
ment, els ambaixadors i ambaixadores locals impar-
tiran tallers en els centres escolars on els i les estu-
diants de Secundària i Batxillerat debatran sobre la
incitació a l’odi a Internet, presentaran casos concrets
dels quals han estat víctimes i/o dels que han tingut
notícia i posaran a prova el quadre de comandaments
i l’aplicació del projecte.

Els ambaixadors locals també contactaran amb
associacions juvenils i entitats que treballin amb jo-
ves per dur a terme grups de debat i avaluar la pos-
sibilitat de crear una comunitat digital de joves ca-
paços de detectar i aturar la propagació del discurs
de l’odi mitjançant diferents estratègies, inclosa la
recopilació de dades i de bones pràctiques per do-
nar suport a la seva acció. Alhora, seran els encar-
regats i les encarregades de posar en marxa una cam-
panya en línia de sensibilització innovadora i inter-
activa dedicada a promoure noves narratives de llui-
ta contra el discurs d’odi a la xarxa.

A través de projectes com el FAST LISA estem
transmetent al jovent i a la societat que la llibertat d’ex-
pressió no significa llibertat per difondre odi, intole-
rància i violència a les xarxes socials, ni és un sal-
conduit per transmetre desinformació nociva que cau-
si danys en el món real. Tenir clar, doncs, que la lli-
bertat d’expressió acaba davant l’odi que incita a la dis-
criminació, l’hostilitat o la violència. I que la clau per
erradicar aquests discursos i violències que es pro-
dueixen en línia i fora d’ella s’ha d’abordar des de la
innovació i amb la imprescindible participació, alta-
veu i implicació dels mateixos joves, que seran cab-
dals i motor per avançar cap a una societat millor.

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Combatre els discursos d’odi a les xarxes

La llibertat d’expressió acaba
davant l’odi que incita a la

discriminació o la violència
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@Marc_Lesan: Guanyarem la lliga grà-
cies a tres xavals del 2006 amb pentinat
de TikToker i aroma d’AXE xocolata. Jo hi
estic completament a favor.

@joanrourav: Sincerament, no entenc
que per mostrar dol cap a uns se senti la
necessitat de menystenir els morts dels
altres.

@antroperplejo: Simpático recordatorio
de que las listas estas de “el mejor barrio
para vivir” en realidad están diciendo “el
mejor barrio para invertir”.

Flaixos

Tribuna

Calgary és el nou model de referència per trans-
formar els districtes econòmics? Almenys és
el que The Washington Post va defensar fa
uns mesos en un extens article del seu equip

editorial. El diari nord-americà lloava l’estratègia de
la ciutat canadenca per recuperar el seu downtown,
colpejat per la crisi del preu del petroli del 2014 i, més
recentment, per la covid i la implantació del teletre-
ball. La reacció de les autoritats municipals ha estat
impulsar la reconversió dels metres quadrats d’ofici-
nes que han quedat buits –inclosos edificis sencers–
en habitatges, per atraure residents i evitar que el dis-
tricte econòmic es converteixi en un desert urbà, per
la desaparició, també, d’activitats associades com la res-
tauració i altres serveis.

Aquesta ciutat d’1,4 milions d’habitants a l’estat d’Al-
berta –conegut com la Texas del Canadà per la seva im-
portant indústria del petroli i el gas– és, en efecte, el mo-
del que intenten imitar altres metròpolis canadenques
i dels Estats Units per fer front a la crisi dels seus res-
pectius downtowns. La pregunta és si el model de Cal-
gary és traslladable a Europa i a l’àrea metropolitana de
Barcelona en concret per combatre la crisi del sector de
les oficines.

La covid i el confinament van implantar arreu el te-
letreball. Avui, gran part d’empreses i administracions
públiques han consolidat un model híbrid, en el qual un
bon nombre d’empleats van a treballar de manera pre-
sencial només dos o tres dies a la setmana. La resta de
dies ho fan des de casa.

Segons l’Enquesta de Població Activa (EPA), el
2019 teletreballaven a Catalunya el 8,6% dels ocupats;
el 2020, en plena pandèmia, aquesta xifra va pujar fins
al 19%, i el 2022 va baixar al 15,9%, que encara és el do-
ble d’abans de la covid. I segons dades de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona, en el primer trimestre del 2023
la superfície d’oficines en oferta de lloguer s’estava re-
duint, mentre que el preu augmentava. Es podria con-
cloure, doncs, que hi ha hagut una certa tendència cap
al retorn als despatxos, tot i que no sembla prou signi-
ficativa. Aquesta tendència coincideix amb el debat en-
cetat en grans empreses que tornen a posar en valor la
presencialitat.

Hi ha grans diferències entre les ciutats nord-ame-
ricanes i les europees. Tret d’algunes excepcions a ban-
da i banda de l’Atlàntic, les primeres són extenses i

acostumen a concentrar l’activitat econòmica als
downtowns o districtes econòmics. A Europa, trobem
concentracions de negocis similars als downtowns a
la City de Londres, per exemple, però s’imposa més
el model de diversitat d’usos a tota la ciutat. És el cas
de Barcelona i la seva àrea metropolitana. Tot i que
hi ha zones amb una certa concentració d’oficines, com
el 22@ i la plaça Europa, a l’Hospitalet, per citar-ne
només dues, no tenen la magnitud d’una City o d’un
downtown.

Fa pocs mesos, la consultora Ernst & Young va fer pú-
blic un estudi sobre el mercat immobiliari d’oficines a
Madrid i a Barcelona on constatava una pèrdua d’inte-
rès inversor en un mercat que es considera sobreofer-
tat. Segons el citat informe, a Barcelona hi ha 8.000 ofi-
cines que es podrien reconvertir en habitatges.

Tot plegat podria fer pensar que transformar oficines
en residencial a l’estil Calgary podria ser la solució al
nostre problema endèmic de l’habitatge. Doncs res més
lluny. En primer lloc, gran part dels tenidors d’oficines
són privats que buscaran la màxima rendibilitat dels
seus immobles i, per tant, amb gens d’interès per ofe-
rir preus assequibles en cas que poguessin convertir ofi-
cines en habitatges. D’altra banda, caldria veure com
legalitzar aquest canvi d’ús. Tampoc té a veure el nos-
tre ordenament jurídic en aquesta matèria amb els dels
Estats Units i el Canadà, molt més permissibles i me-
nys protectors.

Malgrat tot, cal tenir en compte que, almenys a Bar-
celona, serà complicat tornar enrere amb el teletreball.
Sindicats i comitès d’empresa ho consideren una con-
questa i ho posaran molt difícil. Fa poques setmanes, un
estudi de l’International Workplace Group destacava que
la capital catalana és una de les millors ciutats per tele-
treballar. I ho és pel clima, l’oferta cultural i l’ambient
cosmopolita, entre altres raons. Vaja, que el teletreball
ha vingut per quedar-se, i el que podem esperar és una
tendència a reduir l’ocupació de les oficines. Les empreses
necessiten menys espai i ara mateix no és una bona in-
versió. A més, el fenomen del coworking s’està impo-
sant per a petites empreses i autònoms.

El problema de l’habitatge a casa nostra només es pot
encarar des de polítiques públiques que posin oferta as-
sequible al mercat per intervenir en el preu. La trans-
formació del downtownde Calgary està sent tot un èxit
als Estats Units i al Canadà, però no és el nostre model.

Transformar oficines 
en residencial 

a l’estil Calgary 
podria ser la solució 

al problema endèmic 
de l’habitatge, però no és

el nostre model. 
El problema de l’habitatge

a casa nostra només 
es pot encarar des de
polítiques públiques 

que posin oferta
assequible al mercat 

per intervenir en el preu

“

“
per Xavi Casinos

Podem importar el model Calgary?
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Joves europeus visiten 
la ciutat per fomentar l’art

PROGRAMA4Una trentena de
joves procedents de Sèrbia, Por-
tugal, Bulgària i la resta de l’Es-
tat van visitar de l’11 al 17 d’oc-
tubre la ciutat per participar en
un projecte de creació artística. 

La iniciativa, que s’emmar-
ca en el projecte Erasmus+, s’a-
nomena Urban Hero Adventu-
re i és organitzat per Kanaya
Circ. Es tracta d’un programa
d’intercanvi juvenil en el qual els
joves poden realitzar projectes
de creació musical i artística a
diferents equipaments i edificis
del municipi, com ara la Calde-

reria, la seu dels Castellers i
l’Escola de Circ CAM. 

La voluntat d’aquesta ini-
ciativa és donar l’oportunitat al
jovent de conèixer altres cultu-
res i vincular persones de la
mateixa edat i amb interessos co-
muns. En paral·lela, el projecte
també dota de competències els
joves de cara al seu futur laboral. 

Els ciutadans van poder gau-
dir del resultat d’aquest projec-
te el passat 16 d’octubre, a la pla-
ça de Sant Ildefons, amb la pre-
sentació d’una performance
multidisciplinària. 

Comencen les obres del 
nou CUAP a Sant Ildefons

SANITAT4Amb la voluntat
d’ampliar l’espai de l’actual cen-
tre ambulatori, el departament
de Salut de la Generalitat ha co-
mençat les obres del nou Centre
d’Urgències d’Atenció Primària
(CUAP) de Sant Ildefons. De
fet, el nou centre estarà situat a
l’avinguda Salvador Allende, en
un local cedit per l’Ajuntament
de 735 metres quadrats. D’a-
questa manera, el CUAP aban-
donarà la planta baixa del CAP
Sant Ildefons, on és ara.

El futur equipament dispo-
sarà de set consultes, una sala

d’emergències, una d’observació
amb sis boxes i una altra de ra-
diologia, a més dels espais per a
professionals. En concret, el
CUAP guanyarà, respecte de les
actuals instal·lacions, una sala
d’emergències, tres boxes d’ob-
servació i tres consultes més.

Està previst que les obres
durin un any. Un cop fet el tras-
llat, la planta baixa del CAP
Sant Ildefons acollirà un equip
d’atenció primària, mitjançant
una reforma que començarà un
cop s’hagi traslladat el CUAP a la
seva nova ubicació.

L’inversor  ‘àngel’ Carlos
Blanco visita Cornellà

CONFERÈNCIA4Fa més de 20
anys que es mou en l’ecosistema
de les startups, empreses de
nova creació amb grans possi-
bilitats de creixement pel seu
model de negoci i l’ús de noves
tecnologies, i ara arriba a Cor-
nellà per participar en el Creació
Fòrum. Estem parlant de Carlos
Blanco, un dels inversors espa-
nyols més importants d’aquest
àmbit, que farà una conferència
a l’Auditori el 27 d’octubre. 

Blanco va fundar la seva pri-
mera startup el 1996 i ha estat el
que s’anomena en el sector un
business angel o inversor àngel,
una persona que inverteix i apor-
ta expertesa a un projecte nou,
per a més de 100 empreses.

Blanco, a més, és cofundador
d’Akamon, una startup que es va
vendre l’any 2015 per 23 milions
de dòlars, operació que es va
convertir en un dels èxits més re-
llevants del país.

Una trentena de joves europeus han visitat la ciutat. Foto: Ajuntament

Foto. Arxiu

Seguretat |Més de 2.000 serveis dels serenos
El Servei d’Observació Nocturna (SON), els serenos de Cornellà,

comptabilitzen més de 2.000 intervencions entre el gener i l’agost
d’enguany, mig miler més que entre el febrer i el desembre del 2022. 

EMPRESA4La multinacional xi-
nesa Wanhua, una de les prin-
cipals al món de la indústria
química, obrirà a Cornellà un
centre d’innovació. Així ho ha
anunciat des de la Xina el con-
seller d’Empresa i Treball, Roger
Torrent, després d’una reunió
amb directius de l’empresa. La
de Catalunya serà la primera
inversió de Wanhua al sud d’Eu-
ropa i s’ubicarà a la carretera de
l’Hospitalet abans d’acabar l’any.

La companyia té una desena
de fàbriques de productes quí-
mics per a sectors com l’auto-
moció, l’energia verda, la cons-
trucció o l’electrònica, té 27.000
treballadors arreu del món i més
de 5.000 patents registrades.
L’arribada a la comarca s’afegi-
rà a la seva presència a Europa a
Hongria i la República Txeca.

El centre disposarà d’un la-
boratori i un espai d’oficines.
L’objectiu de l’aterrada a Catalu-
nya és desenvolupar solucions

tècniques específiques per al
mercat europeu, que actuarà com
una plataforma d’innovació per
generar noves idees i tecnologies.
També serà un pol d’atracció de
talent per a la firma asiàtica.

Torrent ha celebrat aquesta
inversió i ha afirmat que “parla
molt bé de l’ecosistema de la in-
dústria química” del país. Segons

el conseller, Catalunya es posi-
ciona com “el hub de la indústria
química al sud d’Europa”.

No és l’única inversió a Cor-
nellà que s’ha anunciat recent-
ment. I és que la companyia bio-
farmacèutica Bioingenium, amb
seu al Parc Científic de Barcelo-
na, ha explicat que invertirà 1,5
milions en una planta a la ciutat.

El conseller Torrent, al centre, amb membres de Wanhua. Foto: Generalitat

Una multinacional xinesa farà a
Cornellà un centre d’innovació
» Wnahua és una de les principals empreses químiques del món
» Bioingenium invertirà 1,5 milions d’euros en una planta a la ciutat
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Les històries que a conti-
nuació relatem poden
semblar d’altres latituds.
Poden semblar extretes

de pel·lícules lacrimògenes. Ex-
cepcions que confirmen una regla
que podria articular-se de la se-
güent manera: el nostre sistema
educatiu, tot i les mancances, fun-
ciona prou bé. Malgrat això, les se-
güents històries són fruit de pre-
guntar a persones que treballen en
centres de la perifèria quina mena
de situacions es troben en el seu
dia a dia. Com són els alumnes
amb els quals tracten? Quines
problemàtiques tenen? No han fet
falta grans investigacions. No-
més unes quantes preguntes han
fet aflorar les escenes que aparei-
xen en aquest reportatge. 

Com resa la frase arquetípica
del periodisme, les següents his-
tòries poden ferir sensibilitats. A
més, demostren que tenim un
greu problema: mentre que els
centres educatius que apareixen
en sèries de televisió com, per ex-
emple, la famosa Merlísón uns, a
la perifèria la realitat és ben dife-
rent. En els primers, la majoria d’a-
lumnes són blancs i pràcticament
no tenen problemes econòmics.
En els segons, una part important
de l’alumnat ve de famílies mi-
grants i pobres. Hem agafat his-
tòries de l’Hospitalet i del Prat, en-
tre altres municipis, però també de
perifèries que hi ha a Barcelona, al
Raval o Nou Barris. No especifi-
carem a quins indrets corresponen
per no estigmatitzar les localitats
i barris on es produeixen. 

ADOLESCÈNCIA
L’alumna era una nena de 14 anys
que cursava segon d’ESO. “De
vegades venia sota els efectes de les
drogues”, explica la treballadora
social d’un centre educatiu d’un
municipi a tocar de Barcelona.
“Podia venir trista, enfadada o eu-
fòrica”, afegeix. A l’institut es van
posar a indagar el que estava pas-
sant quan van veure que la noia
podia desaparèixer durant tres
dies seguits. Aleshores van con-
tactar amb el pare de la nena, que
els va explicar que ell i la nena ha-
vien marxat de Llatinoamèrica
després que la mare els abando-
nés per anar-se’n amb un altre
home. “Hi havia un dol migrato-
ri clar i el pare, per evitar el con-
flicte amb la nena, li deixava fer el
que volia”, explica la treballadora
entrevistada. 

Ell els hi va detallar tot quan ja
no podia més. “L’endemà, un noi
del centre ens va explicar que el dis-
sabte anterior estava en un local que
regentava un home d’uns 30 anys
i va veure que la seva companya de
classe també hi era”, afirma la pro-
fessional. Segons el relat de l’ado-
lescent, l’home major d’edat donava
drogues a menors del barri, i quan
la nena de l’escola va perdre el sen-
tit, l’home se la va endur a una ha-
bitació que va tancar amb clau. “El
noi i un amic seu van estar picant
a la porta perquè l’home deixés sor-
tir la nena, i quan ho va fer, ella no
portava els sostenidors”, diu l’en-
trevistada. “L’alumne no en va vo-

ler donar més detalls perquè en
aquesta mena de centres funciona
la llei del silenci. Si parles més del
compte, ets un xivato”, afegeix.

Les indagacions van continuar,
i una bona amiga de la nena va con-
firmar la pitjor sospita: allò no era
esporàdic. L’home de 30 anys te-
nia relacions amb la nena de 14, as-
síduament. “No ens ho crèiem.
Vam preguntar per la ubicació del
local, però quan l’amiga estava a
punt de donar-nos el punt exacte
on es produïa tot allò, va dir que no

volia continuar parlant”, lamenta
la professional. Finalment, des del
centre es va decidir enviar un cor-
reu electrònic als Mossos, que van
dir que estudiarien el cas. “No sa-
bem com està l’assumpte”, conclou
qui explica aquesta història. 

Sense aquest nivell de foscor,
tres professors d’un altre institut
d’ESO ens expliquen que la màxi-
ma complexitat amb la qual es tro-
ben són els alumnes que tenen “fa-
mílies amb drogodependents i
pares i mares alcohòlics”. “Sovint

reben violència a casa, i quan ve-
nen al centre ho fan alterats”, di-
uen. Reprodueixen el clima que ve-
uen a casa contra els mateixos do-
cents o els companys de classe. “Et
diuen que els seus pares són nar-
cos i que tenen plantacions de
marihuana per confrontar-te”, ex-
pliquen. En altres casos, fins i tot
“hi ha por de castigar certs alum-
nes perquè són de famílies pode-
roses que tenen influència en l’e-
quip directiu i a Inspecció”. 

Són casos comuns, però no fre-

qüents, ja que normalment els
problemes amb els quals s’en-
fronten els docents són més lleus.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels anys
són pràcticament analfabets”, diu
una de les mestres, en aquest cas
de català, que afegeix que al seu
centre cap alumne parla la llengua
i són molts els docents que tam-
poc ho fan. Segons explica, les fa-

Hi ha un percentatge d'assistència mínima obligatòria per continuar cobrant prestacions socials. Foto: Elisenda Rosanas/ACN

Parlem amb docents i treballadors socials de centres educatius amb
complexitat perquè ens expliquin quina mena d’històries es troben en el seu dia
a dia. A diferència del que veiem en sèries de televisió, les problemàtiques a les
escoles i instituts de perifèria, com es diu popularment, poden ferir sensibilitats.

El rostremés foscde
l’educaciódeperifèria
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n Si parlem de perifèria i educació,
hem d’esmentar un concepte: la se-
gregació. Ens referim al procés mit-
jançant el qual alguns centres acu-
mulen la majoria d’alumnes amb pro-
blemes econòmics i d’origen migrant
i, per tant, sense coneixement del ca-
talà o del castellà. No obstant això, la
portaveu del sindicat USTEC, Iolanda
Segura, assenyala que actualment el
motiu més gran de segregació té a
veure amb la classe social.

Així mateix, segons el darrer infor-
me de la Sindicatura de Greuges de
Catalunya, dels 30 centres catalans on

més segregació escolar hi ha a Primà-
ria, 21 es troben a la regió metropoli-
tana de Barcelona. Pel que fa a la Se-
cundària, la relació és menor, ja que
els municipis de la regió metropolita-
na més segregats no són més de vint.

Això, en paraules de la Fundació
Bofill, significa que en indrets com Ri-
pollet, Badalona, l’Hospitalet o Sant
Adrià de Besòs hi ha centres que con-
centren molts alumnes vulnerables,
mentre que altres municipis com l’A-
metlla del Vallès o Alella tenen molts
més alumnes benestants. En el cas de
la metròpoli, la segregació és tan ele-
vada perquè les famílies amb més re-
cursos busquen centres on hi hagi
menys persones vulnerables.

És un problema greu, perquè la
segregació suposa una discrimina-
ció entre infants i joves de diferents
classes socials. “Perjudica les opor-
tunitats, ja que al final de la seva
vida educativa, els alumnes en cen-
tres segregats és com si tinguessin
2,5 anys menys cursats”, explica Ma-
ria Segurola, de la Fundació Bofill.
“Hi ha centres on el 80% de l’alum-
nat està en risc de pobresa”, afegeix.
En aquests centres educatius, l’a-
bandonament escolar és més gran i
això, al final, també té repercussions
en l’ocupabilitat.

Sigui com sigui, la segregació s’ha
reduït en els darrers anys per les dife-
rents iniciatives impulsades des de les
institucions, com el Pacte contra la se-
gregació. Malgrat això, queda camí
per recórrer. Des de la CGT apunten
que una mesura que podria actuar
com a pedaç seria “distribuir l’alum-
nat vulnerable de manera equitativa
pel conjunt de centres”. És, però, un
problema que va molt més enllà. El
sistema educatiu, amb una forta pre-
sència d’escoles concertades i priva-
des, només fa que aprofundir l’abis-
me entre alumnes. “Quina mena de
societat té escoles on hi ha alumnes
que no han trobat altres alumnes que
no són com ells?”, reflexiona Segurola.

Segregació escolar

mílies tenen molt clar que hi ha un
percentatge d’assistència míni-
ma obligatòria per continuar co-
brant prestacions socials, i ella sent
com aquesta mena de nois i noies
estan a l’institut com si fos una fei-
na per no perdre els diners. “Em
sembla terrorífic”, admet. 

Per a un docent que fins a l’a-
ny passat treballava en un centre
perifèric a Barcelona, el més com-
plicat de la seva feina són l’ab-
sentisme i les manques de res-
pecte, sobretot dels nois. “El més
difícil va ser quan un alumne
se’m va encarar després que li de-
manés que es comportés d’una
manera respectuosa”, diu. Ara
treballa al Vallès i se’n fa creus del
respecte dels alumnes. “Quan de-
manes que facin un exercici, el fan.
És increïble”, afirma. 

INFÀNCIA
Fa dies que la mestra de Primària
que ens relata la següent història
està angoixada. No és que li hagi
passat res a ella directament, sinó
que a l’escola on treballa ha tingut
una situació difícil de sostenir, de
les més difícils amb què s’ha tro-
bat en tota la seva carrera. Una
mare i els seus quatre fills, una de
les quals no arriba als dos anys, van
ser desnonats del pis on vivien i
van haver de passar la primera nit

al carrer. “La manca de recursos
econòmics que tenen algunes fa-
mílies és molt dura i és molt difí-
cil no implicar-t’hi a nivell emo-
cional i no endur-t’ho a casa”, ex-
plica la mestra. La mare de quatre
criatures compartia pis amb una
altra dona i la seva filla, que dor-
mien al sofà. Tot i que pagaven, es
tractava d’un pis ocupat per una
màfia que els el rellogava. Elles no
tenien papers i no podien entrar en
el circuit legal de l’habitatge. “No
vull ni saber on van dormir la nit
que els van desnonar”, diu la mes-
tra per afegir que la policia només
els va donar unes mantes i se’n va
despreocupar per complet. 

El problema, amb tot, venia
de lluny. “Aquesta noia és molt
jove i va escapar d’una relació de
maltractament, i ara té depres-
sió”, explica. De fet, tenia un
subsidi per comprar aliments,
però era incapaç de gastar-lo
adequadament perquè els nens
mengessin com cal. “Venien sen-
se haver sopat ni esmorzat”,
apunta. Quan els van desnonar,
la mestra, en conèixer la situació,
va preparar entrepans, i amb
altres docents va ajudar la mare
a buscar un alberg. “A l’equipa-
ment han de sortir al matí a
primera hora i ella em pregunta
què pot fer el cap de setmana...

“Ensenyar el subjecte 
i el predicat és la cosa
menys important 
del món amb aquests
joves, però fent-ho
estableixes uns vincles
i això és positiu 
per a ells”

Ara que fa bon temps, li dic que
vagi al parc”, relata.

No obstant això, la mestra re-
coneix que aquesta no és la tòni-
ca general de l’escola on treballa.
“Els conflictes més habituals no
són de violència directa”, explica.
“Són alumnes amb dificultats per
estar a les aules, perquè venen de
famílies desestructurades i tenen
problemes emocionals, i per tot
això els costa seguir el curs”, diu. 

Així mateix, un altre mestre de
Barcelona relata situacions simi-
lars que, sense arribar a l’extrem
de la mare desnonada, mostren la
fragilitat de les famílies amb pocs
recursos. “Alguns infants venen
sense esmorzar. Encara que no és
la tònica, tampoc són casos aïllats”,
afirma. “També venen amb la
roba que fa pudor perquè fa dies
que els seus pares no els la canvien
ni la renten”, afegeix. 

COMPENSA?
Les situacions que hem recollit són
només algunes de les moltes que
els milers de docents que treballen
al sistema educatiu català en cen-
tres de la perifèria podrien es-
mentar. Davant d’això, la pre-
gunta és clara: compensa aques-
ta feina més enllà de la retribució
econòmica? La resposta és un sí
rotund. “La part més bonica és el

vincle que crees amb els alumnes”,
afirma la treballadora social. Se-
gons el seu punt de vista, el cen-
tre és, per a molts alumnes, un re-
fugi; l’indret on reben tota l’escolta
que de vegades no tenen a casa.
“Agraeixen que els facis cas, bus-
quen l’atenció i són molt agraïts
quan la reben”, afirma un docent
de Secundària per afegir que, sal-
vant les distàncies, els professors
es converteixen en “germans grans
o cosins”. “Hi ha un punt d’amor
mutu que omple i és molt bonic”,
considera. Per la seva banda, la do-
cent de català recalca que “ense-
nyar el subjecte i el predicat és la
cosa menys important del món
amb aquests joves, però fent-ho
estableixes uns vincles i això és po-
sitiu per a ells”, assenyala. 

Els docents dels més menuts
tenen la mateixa sensació. “Hi ha
dies en què no hi trobes la part po-
sitiva”, afirma la mestra que ha atès
la mare desnonada. Malgrat això,
ho reconsidera i diu que “el més
bonic és veure que, per a molts in-
fants, l’escola és una bombolla on
són feliços i se senten protegits i
estimats”.

“Hi ha alumnes 
que venen a l’institut 
a escalfar la cadira
perquè els serveis
socials no molestin 
les seves famílies, 
però que en realitat 
no volen aprendre res”

“Al final de la seva vida educativa, 
els alumnes en escoles i instituts segregats 
és com si tinguessin 2,5 anys menys cursats”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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L’Ajuntament ha instat la Gene-
ralitat a iniciar el tràmit d’altera-
ció dels seus límits municipals
amb el Prat. La proposta, que va
rebre el vistiplau unànime al Ple
del setembre, demana al Govern
que estudiï el recurs que Corne-
llà els ha plantejat per recuperar
els terrenys de la plana del Galet,
una zona de mig centenar d’hec-
tàrees on hi ha el centre comer-
cial Splau i el camp de futbol de
l’Espanyol, que té una porteria a
cada municipi.

Aquesta petició no és pas
nova, i s’emmarca en un litigi his-
tòric entre els dos ajuntaments
per una zona que pertany al
Prat, tot i estar aïllada d’aquest
municipi pel riu i estar plena-
ment integrada a la trama urba-
na del barri de Riera, a Cornellà.

EL RIU HO VA CANVIAR TOT
Al Ple del mes passat, el tinent
d’alcaldia socialista Antonio
Martínez Flor va fer una repas-
sada, des del punt de vista cor-
nellanenc, de l’estira-i-arronsa
amb el Prat. Tot plegat s’arros-
sega des de la desviació del cabal

del Llobregat, que va fer des-
aparèixer un meandre que en-
voltava tota la plana del Galet i
que, de fet, l’aïllava de Cornellà.
El riu ha canviat, i aquella zona
està actualment separada del
Prat per l’aigua del Llobregat. 

Martínez Flor va dir, en re-
lació amb el Prat, que un muni-
cipi no pot tenir un territori al
qual no té un accés directe, cosa
que, tanmateix, no surt enlloc a
la llei. Així i tot, Cornellà vol que
la Generalitat es pronunciï d’u-
na vegada sobre aquest plet. 

El Govern, de fet, va decidir
fa pocs mesos que les fronteres
no es tocaven, però en veure
que la solució no acabava de sa-
tisfer els dos municipis, ha iniciat
d’ofici un expedient d’alteració
dels termes municipals. Corne-

llà interpreta que la Generalitat
l’ha obert a instàncies del Prat,
extrem que neguen fonts del
consistori pratenc. Des del Prat,
igualment, defensen que la fron-
tera amb Cornellà ha de ser la
que marca el Pla General Me-
tropolità (PGM), la qual s’ha fet
servir l’últim mig segle. Per con-
tra, l’ajuntament cornellanenc re-
corda que el PGM no marca ter-
mes municipals, sinó les activi-
tats del territori.

A tot això cal afegir-hi la de-
rivada econòmica, ja que els im-
postos municipals de l’Splau els
cobra el Prat, mentre que l’IBI de
l’estadi se’l reparteixen entre les
dues ciutats. Per altra banda, PP
i Vox van recordar al Ple que Cor-
nellà és a qui li toca garantir la se-
guretat en aquella zona.

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ

El Citilab acull unes jornades
sobre el fracàs escolar

EDUCACIÓ4L’Associació de Fa-
mílies amb Dificultats d’Apre-
nentatge a Catalunya (AFDA) va
organitzar el passat 21 d’octubre
al Citilab les quartes jornades so-
bre la detecció precoç dels tras-
torns de l’aprenentatge i el fra-
càs i l’abandonament escolar.

La trobada va comptar amb
el suport de l’Ajuntament i la
col·laboració de diferents insti-
tucions del país relacionades,
des de l’hospital Sant Joan de
Déu i la Fundació Bofill fins a la
Diputació de Barcelona, el de-
partament d’Educació de la Ge-
neralitat i la Universitat Autò-
noma de Barcelona (UAB). 

A la jornada també hi van ser
entitats que treballen per la mi-
llora de l’educació, des de la fe-
deració d’associacions de pares
i mares de Cornellà, fins a altres

que se centren en problemàti-
ques diverses, que van poder ser
abordades amb calma durant la
reunió. També va assistir-hi la
presidenta de la Diputació, Llu-
ïsa Moret, que va defensar que
l’impuls a l’educació és una fei-
na que han de fer de manera co-
ordinada les administracions,
les entitats i les famílies. 

ESCULTURES SOSTENIBLES
Per altra banda, dies abans el
mateix Citilab va acollir una
quarantena d’alumnes de primer
i segon d’ESO de cinc instituts
públics del municipi, que van co-
mençar a idear i dissenyar les se-
ves pròpies escultures electrò-
niques sobre el canvi climàtic. El
resultat de tot plegat seran es-
cultures de llum, tangibles, que
sortiran dels processos digitals. 

La plana del Galet vista des de l’altra banda de riu. Foto: Línia Cornellà

Cornellà insisteix a reclamar la
zona de l’Splau, que és del Prat

Un moment de les jornades al Citilab. Foto: Diputació 

Ciutat
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María Antonia Bravo García, la
Maruja, és una veïna de 87 anys
de la ciutat, originària d’Anda-
lusia, que viu amb el seu marit a
Sant Ildefons. S’avorreix a casa
i, sovint, surt al carrer amb el seu
característic carro a passejar i
prendre l’aire fresc. Aquesta és la
base de la trama de l’últim curt-
metratge filmat a la ciutat, Ma-
ruja. Es tracta de l’òpera prima
de la cineasta Berta Garcia-Lacht,
protagonitzada per Guadalupe
Fiñana, una àvia influencer co-
neguda per haver guanyat la
primera edició de Masterchef
Abuelos, i  que compta amb la co-
producció d’Isabel Coixet, un
cameo de Carlos Cuevas i la mú-
sica de Sílvia Pérez Cruz.

CANDIDAT ALS GOYA
El curt, a més, ha estat ben aco-
llit per la crítica. De fet, fins al
moment ha rebut una dotzena de
premis, i actualment és candidat
als Goya, que s’entregaran al
febrer. I tot plegat té el seu ori-
gen a Sant Ildefons, on es va fer
un passi especial el 12 d’octubre,
coincidint amb la Festa Major.

Aquell dia el Centre Cívic es va
omplir de veïns -molts dels quals
van fer d’actors al film-, que
van poder veure el curtmetratge.
“Era el passi més important”, as-
segura García-Lacht.

Qui no es va voler perdre la
sessió va ser Guadalupe Fiñana,
que va venir expressament de Se-
villa. “Si sembla que soc a An-
dalusia!”, va exclamar l’àvia du-
rant l’acte. I és que molts dels
presents eren antics migrants
andalusos que van venir a la
ciutat durant els 60 i 70 buscant
un futur millor. “El curt és un re-
lat de barri i d’aquell èxode rural
de mitjans del segle XX”, refle-
xiona Garcia-Lacht, que descriu

la seva obra com una “reivindi-
cació de classe” i un “homenat-
ge” a aquelles “dones treballa-
dores” que van fer possible que
els seus fills i nets poguessin es-
tudiar o dedicar-se a la cultura. 

En aquest sentit, el curtme-
tratge serveix per recordar que,
no fa gaire temps, ser xarnego a
Catalunya significava ser “ciu-
tadà de segona”, considera la ci-
neasta. “I la riquesa d’un país es
construeix amb la classe treba-
lladora”, afegeix. 

Però més enllà d’aquest ves-
sant polític i social, al curt hi pre-
domina la comèdia, un llengu-
atge que per a la directora és “un
gran mitjà per al canvi”. 

Francisco J. Rodríguez
SANT ILDEFONS

Un moment del rodatge de ‘Maruja’. Foto: Selected Films 

‘Maruja’: un relat de barri que
consolida la ciutat com a plató

CULTURA4Queda un any per-
què el Festival de Pallassos tor-
ni a celebrar-se, i això significa
que toca fer la jornada ‘Tot es-
perant pallassos’, un petit tast del
festival que va complir el dia 22
d’octubre el Parc de Can Mer-
cader de visitants i espectacles de
circ per a tota la família. 

El mini festival es va allargar
durant tot el matí d’aquell di-
umenge, a diversos espais del
parc, cadascun dels quals amb la
seva pròpia programació d’es-
pectacles i tallers. 

BONI I COMPTE, CODIRECTORS
Tot plegat té lloc dies després
que s’anunciés que Jordi Juanet
‘Boni’ i Sílvia Compte tornarien
a ser els codirectors del Festival
Internacional de Pallassos. Per a
‘Boni’, la de l’any vinent serà la
seva quarta edició al capdavant
del festival, mentre que per a
Compte la del 2024 serà la seva
segona als comandaments.

Tots dos són professionals
amb una llarga trajectòria en
l’àmbit del clown i de les arts es-
cèniques. Compte, a més, parti-
cipa en expedicions de Pallassos
sense fronteres, entre altres.
Boni, per la seva banda, té una
dilatada carrera com a artista de
circ, presentador i showman. 

Can Mercader
s’omple de
pallassos

Els Castellers
tornen a carregar
el desitjat 4 de 8

TRADICIÓ4Els Castellers de
Cornellà van aconseguir carregar
de nou, 20 anys després, el 4 de
8 tan desitjat per la colla. Ho van
fer, precisament, a la plaça de
Catalunya de la ciutat, el dia 21,
acompanyats de la seva gent, en
una diada castellera que va
comptar amb la presència de di-
verses colles de la comarca. 

El 4 de 8 és un castell de gran
dificultat. De fet, els liles no
aconseguien carregar-lo des del
2002. “Moltes felicitats a tota la
família castellera de Cornellà,
grans, canalla, amics i aficio-
nats!”, van ser les paraules que
l’alcalde, Antonio Balmón, va
dedicar a la colla. 

Ara, el següent repte és tornar
a carregar el castell i descarregar-
lo, cosa que no va ser possible el
dia 21. Provaran sort a la diada
castellera del 5 de novembre.

Foto: Castellers de Cornellà
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Unibail-Rodamco-Westfield
reactiva la venda de l’Splau

CENTRES COMERCIALS4El pro-
pietari de centres comercials
més gran d’Europa, Unibail-Ro-
damco-Westfield (URW) ha re-
activat la venda de l’Splau, se-
gons ha avançat El Periódico.
D’aquesta manera, la gran su-
perfície cornellanenca torna al
mercat immobiliari després que
la propietat la retirés per la pu-
jada dels tipus d’interès, informa
el citat mitjà de comunicació.

Fa un any i mig es va publi-
car que la companyia havia po-
sat en venda l’Splau per 350 mi-
lions d’euros. Com ara, des d’U-

nibail-Rodamco-Westfield van
evitar fer cap declaració sobre el
que van titllar de “rumors”.

Sigui com sigui, en cas de
completar-se l’operació, per a la
qual, de moment, i sempre se-
gons El Periódico, encara no hi
ha comprador, seria la més im-
portant venda d’un actiu im-
mobiliari d’aquest sector des
de la pandèmia.

L’Splau va ser inaugurat el
2010 i està ubicat al costat del
camp de l’Espanyol, amb el qual
està connectat. Té 159 botigues i
unes sol·licitades sales de cinema.

CONCURS4El Forn Massana,
ubicat a Rubió i Ors, ha tornat a
ser finalista del concurs del mi-
llor pa de pagès català d’engua-
ny, que organitza el Consell Re-
gulador de la IGP Pa de Pagès
Català. L’entrega de premis, que
es va celebrar a finals del se-
tembre a Tàrrega, va deixar, per
quart any consecutiu, la imatge
de Francesc Massana, el forner al
capdavant del negoci juntament
amb la seva germana Magda, re-
collint la distinció que el col·loca,
un any més, a l’elit de l’elabora-
ció de pa del país. “Estem força
contents i satisfets”, reconeix el
Francesc a Línia Cornellà. 

Enguany el primer premi va
anar a parar al Forn del Passeig,
de Barcelona, regentat pel forner
Miquel Guich. Massana, per la
seva banda, va quedar segon,
molt a prop de la primera posi-
ció, que se li continua resistint.
Així i tot, la distinció de finalis-
ta és un gran reconeixement
per a la feina d’aquest negoci que
va néixer el 1931, reconeix el
Francesc. De fet, arran d’haver

rebut la distinció han notat que
gent provinent d’altres munici-
pis de la comarca i de l’àrea
metropolitana visiten el Forn
Massana interessant-se pel pa de
pagès i, de retruc, per la resta de
productes que fan. 

Els Massana presentaven en-
guany el mateix pa que fan cada
any, amb “matisos molt puntu-
als”, explica el Francesc, però
sempre seguint unes línies mes-
tres de les quals cal no separar-
se mai a l’hora de fer pa. “Tre-

ballem amb massa mare i fem
fermentacions molt llargues, de
fins a 18 hores”, relata el forner. 

El Francesc, a més, torna a re-
cordar a aquesta publicació, tal
com va fer l’any passat en un re-
portatge sobre el 90è aniversari
del forn, que l’elaboració de pa, tot
i ser “relativament fàcil”, amaga
secrets i molta feina al darrere si
el que es vol és assolir l’excel·lèn-
cia. I és que fer bon pa, “matèria
viva”, com el defineix el Francesc,
és un art a l’abast de pocs.

Massana (esquerra), rep la distinció. Foto: Pa de Pagès de Catalunya

El Forn Massana es manté a
l’elit del millor pa de Catalunya

Façana del centre comercial Splau. Foto: Arxiu

Festival | Cervesa artesana i música en directe
La plaça de l’Església va ser l’escenari d’una nova edició del Jazz&Beer Cornellà, que va
reunir productors de cervesa artesana amb concerts de música i gastronomia. L’activitat 

va ser organitzada per un col·lectiu de veïns de la ciutat interessats per la cultura.



Esports Futbol | La UE Cornellà rep el CD Teruel   
El conjunt de Gonzalo Riutort rebrà el pròxim diumenge 29 d’octubre el CD Teruel,

en partit corresponent a la desena jornada del grup 1 de Primera RFEF. La UE
Cornellà hi arribarà després de l’empat (2-2) contra l’SD Logroñés del passat dia 22.

"Ma mare, la María, recorda que
amb 5 anys, quan m'estava recu-
perant d'una operació a l'hospital,
em vaig posar a narrar la final de
la Copa del Rei de futbol al llit de
l'habitació i que no se m'entenia
gens... Res m'apassiona tant com
narrar un matx", confessa el pe-
riodista esportiu Óscar Cuesta
(l'Hospitalet de Llobregat, 1976).

El seu "¡Dime que no estoy
soñando!", en un Unicaja-Real
Madrid, és un lema de la passió.
"Allò va ser l'histrionisme portat
a l'extrem. És el meu partit amb
més repercussió, però abans i
després n'hi ha hagut molts més
que també he gaudit molt. Tenia
la llibertat d'explicar el món i el
bàsquet a la meva manera, i
transmetia emocions", enraona.

Cuesta sempre ha estat in-
quiet i creatiu, i de petit orga-
nitzava Jocs Olímpics amb les se-
ves amistats del carrer Peñísco-
la, al barri de Can Serra. "Fèiem
competicions de tota mena i te-
níem el nostre rànquing ATP en
el tenis. Ens buscàvem la vida
per xalar del nostre increïble
món esportiu", recorda, orgullós.

El bàsquet ha estat un "amor
lent" per a l'hospitalenc. Se’n va
enamorar amb els amics a l'INS
Torras i Bages, i després del
seu desamor pel futbol. "Jo era
un llançador no ficador molt
intens i molt dolent que pensa-
va que el col·lectiu arbitral estava
en contra meva", recorda.

Va ser a la banqueta, com a
entrenador, quan va adonar-se

que aquells pensaments eren
"bajanades". No ho va fer encara
a l'APADA Sagrat Cor, de Santa
Coloma de Gramenet, on va viu-
re els seus dos primers cursos
com a tècnic del cadet i del júnior
masculí: "No sabia res i pensava
que deixant-m'hi la pell ho gua-
nyaríem tot, però perdíem la ma-
joria de partits de pallissa i em ca-
brejava perquè no ho entenia".

La seva primera experiència
al bàsquet femení seria a l'AECS
Hospitalet, futur CEJ l'Hospi-
talet, "una etapa molt intensa"
on tenien "moltes ganes" de
menjar-se el món i on va "des-
cobrir com és d'agraït entrenar
grups femenins". Mentre que al
cadet del Bàsquet Femení Cor-
nellà va comprovar que la seva
"idea" de bàsquet era diferent
que la de l'entitat.

ADRI ALONSO
Al Basket Almeda va conèixer
Adri Alonso, "la millor persona
del món" i de qui va ser ajudant
a l'infantil masculí i, més enda-
vant, també al júnior masculí
del CB Cornellà, que va exigir al
Barça fins a la pròrroga a la Final
a Quatre del campionat de Cata-
lunya i es va quedar a dos tirs lliu-
res d'eliminar-lo i jugar el cam-
pionat d'Espanya. "L'Adri em va
ensenyar a gestionar un equip i
la pressió, i a no considerar-me
inferior a ningú", apunta.

Ser ajudant de Joan Carles
Díez al Lima Horta Bàsquet, a
Lliga Femenina 2, el va ajudar a
planificar un curs i els entrena-
ments, i li va fer entendre que
cada grup i cada membre d'a-
quest són diferents: "Aconse-
guir que les voluntats en un

equip vagin pel mateix camí és
un repte apassionant. Quan tens
al grup, tot flueix, però el procés
és llarg i complex".

Sempre tindrà "al cor" la ge-
neració del 95 del CEJ l'Hospi-
talet, que li va canviar la mirada
com a tècnic. "Fins aquell mo-
ment havia estat un sergent i els
meus ajudants em van fer veu-
re que elles no estaven acostu-
mades a aquella manera de fer i
que les podia cremar. Abaixant
el to i les formes, les jugadores
van respondre i les vaig comen-
çar a entendre", comparteix.

La seva següent experiència
va ser al Club Bàsquet Les Fran-
queses, amb un ascens a Segona
Catalana i només dues derrotes.
L'entrevistat va ajudar al grup "a
descobrir i experimentar que
eren capaces d'aconseguir més
coses de les que creien". De nou,
retorn al CEJ l'Hospitalet, i
aquest cop amb la generació de
2003, va gaudir "de la fantàsti-
ca sinergia amb unes jugadores
i unes famílies extraordinàries".
"El gran regal que et queda per

sempre és haver ajudat a fer
créixer persones", completa.

Després d'un temps d'ab-
sència, va tornar a les banque-
tes al CB Sant Joan Despí amb
un sots 21 masculí, "un molt bon
grup a qui exigia molt i que vo-
lia pencar, i eren molt agraïts".
La seva última experiència va
ser dirigir els sèniors A i B fe-
menins del CB Joventut Cas-
telldefels, "jugadores que li po-
saven molta voluntat i amb qui
m'ho vaig passar molt bé".

Natural, transparent i empà-
tic, no sorprèn la seva habilitat per
presentar esdeveniments i con-
nectar amb l'Olímpic com a spea-
ker del Club Joventut Badalona
als partits de la Lliga ACB. Intenta
conduir el públic "cap a on ne-
cessita l'equip", i molts cops apro-
fita el que transmet amb la mú-
sica el discjòquei Martí CL, "que
és un mag". "Fa uns dies, contra
el Barça, l'equip estava remuntant
i em va sortir de l'ànima dir... 'Ja
som aquííííííí!'... I em va fer feliç
que funcionés. Arrisco i a vegades
surt bé", exposa.

A Ràdio Gràcia i amb Iván
Serres va cobrir l'Universitari de
Barcelona [futur UB Barça] i el
Lima Horta Bàsquet, que esta-
ven a l'elit: "Vam ocupar-nos
d'un nínxol de primer nivell
que no feia ningú". Amb Serres
crearia masBasket, el primer
portal i "punt de trobada" del
bàsquet femení a l'Estat.

L'entrevistat va ser l'únic pe-
riodista espanyol a l'Europeu
de França de 2001, on la selec-
ció va ser bronze: "Mai oblidaré
l'abraçada que em va fer Bego-
ña García. Estava molt emocio-
nada, i jo també". Dos anys des-
prés, a Grècia i amb Jose Igna-
cio Huguet, de Mundo Deporti-
vo, va gaudir "de la meravellosa
remuntada" contra Polònia, amb
la sortida de Núria Martínez i
Marta Fernández, i un premi do-
ble: un altre bronze i el primer
bitllet per a uns Jocs Olímpics
(Atenes 2004) per mèrits es-
portius de la selecció femenina.

Els seus nou anys al departa-
ment de comunicació de l'ACB van
ser "magnífics" per l'aprenentat-
ge, poder fruir el bàsquet "des de
l'altra banda" i conèixer "grans"
professionals "que són ja amis-
tats". "Si no és el somni de la meva
vida, s'hi apropa molt", confessa.

La seva capacitat per crear un
arxiu artesanal i infinit de dades
de bàsquet li ha permès treballar
al departament d'estadístiques
de l'Eurolliga. "M'hi estic moltes
hores sense aixecar la vista de
l'ordinador per comptar amb
aquest material propi. Si no faig
les coses al 100%, no les faig o
em costa una barbaritat fer-les.
La passió ha estat sempre el
meu motor", conclou Cuesta.

Toni Delgado
CORNELLÀ

El polifacètic Óscar Cuesta
»Locutor, ‘speaker’ o expert en dades, l’extècnic del Basket Almeda té una visió àmplia del bàsquet 
» “Si no faig les coses al 100%, no les faig o em costarà una barbaritat fer-les”, assegura Cuesta

Óscar Cuesta com a speaker d’El Basket es Vida. Foto: Eva Benito
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BARCELONA
districte a districte

CIUTAT VELLA | Més de 80 col·lectius,
agents, entitats i associacions participen en
el festival Raval(s), una programació socio-
cultural i artística formada per un gran
nombre d’activitats, desenvolupades de
manera col·laborativa entre les diferents
comunitats que viuen i treballen al Raval.
La cita és del 9 al 12 de novembre a dife-
rents espais del barri. Trobareu tota la pro-
gramació sobre el festival a la pàgina web
visitbarcelona.com/BCNX10.

L’objectiu de l’esdeveniment, que se ce-
lebra des de fa vint anys, és mostrar el ta-
lent de proximitat i com conviuen les
comunitats: tots els diversos Raval(s) que
hi ha al barri. El festival és una de les activi-
tats del programa BCNx10, impulsat per
l’Ajuntament amb fons de l’impost turístic
i gestionat per Turisme de Barcelona. 

MOLTES NOVETATS 
Hem demanat a Gemma Ferreón, respon-
sable de l’àmbit sociocultural de la Fun-
dació Tot Raval, que ens avanci alguns
dels moments clau de la pròxima edició.
Ens ha destacat el concert de divendres a
la sala Paral·lel 62, on actuaran grups

emergents del barri triats entre més de
quaranta propostes artístiques. A més, els
grups protagonistes passaran a formar
part del programa de músiques emer-
gents de la sala, una de les més emble-
màtiques de Barcelona, perquè aquest és
també l’objectiu, segons Ferreón: “Vincular-
los als projectes musicals que hi ha al barri i
així impulsar la seva carrera i mostrar a tot-
hom el talent musical que hi ha al Raval”. 

Un altre dels punts forts és l’Espai de
Dones, que enguany s’amplia amb la invo-
lucració de moltes més entitats, les quals
oferiran les seves aportacions, des de ta-
llers de sexualitat, coaching menstrual o
bricolatge fins a activitats culturals, com ara
debats i sessions de curtmetratges. 

I també ho és l’Espai Jove, amb danses
urbanes, bàsquet i un taller d’arqueologia
entorn del jaciment prehistòric de la plaça

Folch i Torres. Aquest jaciment, un dels
més grans d’Espanya, però també l’espai
dels horts comunitaris o la gran festa del
diumenge a la tarda a la rambla del Raval,
“un lloc de trobada per a la cultura catalana
i per a totes les altres cultures del Raval”, són
bons motius “per anar canviant la narrativa
del barri”. “Tenim moltes coses que no
tenen res a veure amb el que es veu als mit-
jans de comunicació”, conclou Ferreón.<

HORTA – GUINARDÓ | El Futbol Club Martinenc orga-
nitza, des de l’any 2013, la cursa Cros 3 Turons - La Dia-
blada, una competició exigent que recorre els paisatges
espectaculars del Parc dels Tres Turons. L’edició d’en-
guany tindrà lloc el 19 de novembre i la sortida serà a les
8:30 h des de la plaça Alfons X. Més enllà del repte es-
portiu, la cursa és una molt bona ocasió per descobrir un
parc de gran bellesa encara força desconegut. I és per
això que aquesta és una les activitats del programa
BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’impost
turístic i gestionat per Turisme de Barcelona. 

El Cros 3 Turons - La Diablada va néixer l’any 2013
amb el desig de descobrir, dins de la ciutat de Barcelona,
un indret incomparable per a la pràctica de l’esport a l’a-
ire lliure com és el Parc dels Tres Turons. Això sí, la prova
es caracteritza per la seva duresa, perquè inclou forts
desnivells, i per tal de preservar el medi natural i evitar
aglomeracions només està oberta a 555 participants, un
nombre de places molt per sota de la demanda habitual,

especialment en aquesta edició, ja que la cursa comp-
tarà amb corredors internacionals molt interessats en la
prova esportiva i en el fet que se celebri precisament en
un dels barris de Barcelona. 

TURISME ESPORTIU AL DISTRICTE
Alfred Porcar, director general del Futbol Club Martinenc,
destaca que l’ampliació del recorregut d’aquesta cursa
tradicional ha cridat l’atenció d’atletes de fora de Cata-
lunya i de l’estranger: “Gent que li agrada aquest tipus de
turisme esportiu ha contactat amb nosaltres i els hem
preparat el que nosaltres anomenem la 3 Turons expe-
rience, que inclou la participació en la cursa i una sèrie de
recomanacions d’espais turístics fora del circuit usual i
ubicats al nostre districte”. D’aquesta manera, “els turistes
descobriran els llocs on anem els que som d’aquí. Els
nostres comerços locals. Tot el que no surt a les guies”,
diu Porcar. Trobareu tota la programació i el formulari
d’inscripció al web visitbarcelona.com/BCNX10.<

Tots els Raval(s) junts 
en un sol festival cultural
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Esportistes internacionals s’apunten 
a la  cursa  Cros 3 Turons - La Diablada    

Un dels objectius 
del festival és mostrar

el talent que hi ha 
al barri del Raval
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Escaneja aquest
codi QR i no et
perdis res!

Festa del vi novell al
celler de Collserola

SARRIÀ – SANT GERVASI | Sant Martí era
una data ben assenyalada per a la pagesia
catalana. Per la matança del porc, evident-
ment, però també per l’arribada del vi no-
vell, el primer vi de l’anyada, després de la
verema. La Jornada del Vi Novell, que cada
any se celebra a la Masia Can Calopa de
Dalt, és un homenatge i alhora una reivin-
dicació d’aquella festa i d’aquelles comu-
nitats agràries tan presents a Barcelona.
Enguany la celebració tindrà lloc l’11 de
novembre, des de les 11 h fins a les 18 h, i
l’entrada costarà 15 euros per als adults i 5
euros per als menors de cinc anys. 

Hi trobareu tastos guiats de vi i d’oli,
àpats populars i actuacions musicals per
amenitzar la visita, però sobretot moltes
activitats familiars i infantils de divulgació
perquè els infants descobreixin les vinyes,
els animals de granja i com era el dia a dia
en una casa de pagès. La jornada és una de
les activitats del programa BCNx10, impul-
sat per l’Ajuntament amb fons de l’impost
turístic i gestionat per Turisme de Barce-
lona. Trobareu més informació a la pàgina
web visitbarcelona.com/BCNX10.

VINS I OLIS DE COLLSEROLA 
Per a Maria Dolors Llonch, presidenta de la
Cooperativa L’Olivera, que gestiona Can
Calopa, la jornada  “és un gran moment per
retre homenatge a la tradició vitivinícola al
pla de Barcelona i especialment a Collse-
rola, i també per donar a conèixer la vinya
i el celler que hem recuperat”.  

Llonch explica que des de Pedralbes
fins al Vallès tot era vinya, “una al costat de
l’altra”, i que afortunadament la tradició
s’està recuperant gràcies a la iniciativa d’al-
guns propietaris, que estan tornant a plan-
tar vinya. I també es recupera la producció
d’oli, que estarà ben representada a la jor-
nada amb alguns productors locals d’oli de
la Serra de Collserola.< Foto: Ajuntament de Barcelona

Can Calopa acull una
jornada per celebrar

Sant Martí i el primer vi
de la temporada 
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Carolina Yuste (Badajoz, 1991), guanyadora del
Goya a millor actriu de repartiment el 2019 per

Carmen y Lola, no va dubtar a acceptar la pro-
posta de David Trueba per encarnar la Conchi-
ta, la parella de l’humorista Eugenio, a la pel·lí-
cula Saben aquell, que s’estrenarà l’1 de no-

vembre. Per a l’actriu extremenya, el fet d’ha-
ver d’aprendre a tocar la guitarra (ella diu

que “només” una cançó, però déu-n'hi-do) i
aprendre català no van ser impediments.

Totes dues coses les va aconseguir en
tan sols tres mesos. En una entrevista
recent a RAC1, Yuste va sorprendre

amb un català perfecte. De fet,
Trueba va reconèixer que durant

el rodatge l’havia de corregir
perquè parlava fins i tot

“massa perfecte”.

En un teatre, la regidora presenta al pú-
blic la vila rural de Grover’s Corners, a New
Hampshire (els EUA), i els seus habi-
tants: les famílies Gibbs i Webb, que són
veïnes. Especialment l’Emily Webb i el
George Gibbs, que aviat s’enamoraran i
es casaran. Al llarg de dotze anys seguiran
els canvis en la vida d’aquesta parella.

Al Teatre Lliure de Montjuïc.

Teatre

La nostra ciutat
Thornton Wilder

X si ens veiem en una altra vidaés el quart
àlbum del grup sabadellenc 31 FAM, un
dels principals exponents de la música ur-
bana catalana actual. En una entrevista
amb l’ACN, els integrants de 31 FAM
han reconegut que s’han sentit “discri-
minats” tant per cantar en català en alguns
llocs de l’estat espanyol com per fer ser-
vir el castellà en alguns municipis catalans.

Música

Principis dels anys setanta. El petit Tho-
mas viu sota el colonialisme francès a Ma-
dagascar, en una de les bases aèries de l’e-
xèrcit francès, on les famílies dels militars
viuen els últims rastres del colonialisme.
És un nen de deu anys que està molt in-
fluenciat per la lectura dels relats de la in-
trèpida heroïna Fantomette i observa el
món amb fascinació.

Pelis i sèries

L’illa roja
Robin Campillo

X si ens veiem en una altra vida
31 FAM

Miró i Picasso
Diuen que aquest és l’esdeveniment artístic de l’any a

Barcelona, així que no te’l pots perdre. La Fundació Joan
Miró i el Museu Picasso de la ciutat han sumat forces per
presentar la primera gran exposició conjunta d’aquests
dos genis que van ser bons amics. Tots dos museus acu-
llen, des del passat 20 d’octubre i fins al 25 de febrer del
2024, l’exposició anomenada Miró-Picasso de forma si-

multània. La mostra reuneix unes 300 obres i documents,
incloent-hi peces que mai s’havien vist a Barcelona, com

Dona, ocell, estrella de Miró o Les tres ballarines de Picasso.

C A R O L I N A  Y U S T EQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Des que va començar els estudis a l’Smith
College fins al dia de la seva mort, Sylvia
Plath va mantenir una correspondència
regular amb la seva mare i els seus éssers
més estimats. A les cartes que escrivia hi
explicava com vivia les experiències aca-
dèmiques, amoroses, la relació amb el ma-
rit, Ted Hughes, i els dubtes que li sorgien
com a escriptora i, també, com a mare.

Llibres

Cartes a la meva mare
Sílvia Plath

|One Military Camp
L’estudi català de videojocs Abylight estrena aquesta nova aventura ambientada
en un camp militar on uns herois hauran de resoldre diverses missions. Per a PC.

Fo
to

: G
ui

lle
m

 R
os

et
/A

C
N

Viuen línia
Famosos

El seu talent interpretatiu
Va guanyar el Goya a millor actriu de repartiment el 2019

Aprendre català en temps rècord
L’ha après en només tres mesos per a la pel·lícula ‘Saben aquell’ 

Admiració i ganes de veure la pel·lícula
La capacitat i el compromís de Yuste han estat molt aplaudits
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

El 37% de les persones que pateixen algun problema temen que
tingui impacte en el seu futur laboral i afecti la seva carrera

E S T I L S  D E  V I D A

i PSICOLOGIA
Un estudi de l’entitat Obertament adverteix que el 40% dels tre-
balladors consideren que la seva salut mental és dolenta o re-
gular, que el 60% de les persones que han patit aquesta mena
de problemes han continuat anant a la feina i, atenció, que el
44% treballen de forma freqüent tot i travessar per aquesta si-
tuació. En general, segons l’entitat, dedicada a la lluita contra
l'estigma i la discriminació de la salut mental, un 90% dels tre-
balladors han passat per un problema de salut mental i no han
sigut capaços de parlar-ne al lloc de feina. 
L’estudi denuncia també la "discriminació sistèmica de gène-

re" que pateixen les dones, a la vista de les dades. Un 40% de les
dones afirmen que el seu estat és regular o dolent davant del
29,4% dels homes. I, en general, se senten tractades més “injus-
tament” que els homes quan pateixen un trastorn. 
Per superar aquesta situació, Obertament recomana la intro-

ducció de polítiques de suport als treballadors i fer-les reals i as-
sequibles per a tothom. També insta a lluitar contra l’estigma de
la salut mental i que les iniciatives incloguin una perspectiva de
gènere per atendre les necessitats de les dones.  

La salutmental empitjora a la feina

Un 40% dels treballadors consideren que la seva salut mental
no és bona i que gran part de la culpa és de la seva feina

Les claus

Les dones es veuen més afectades pels trastorns mentals i, 
a més, senten que són tractades més injustament al lloc de treball  

Els experts insten les empreses a lluitar contra l’estigma 
de la salut mental i consideren inacceptable la discriminació
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